
RESEARCH ACTIVITIES 

Prof. Du  Li 

    Du Li and Wang Meng. Empirical Legal 

Studies in China: Current Status, Emerg-

ing Trends and Indications for Legal Ed-

ucation. Asian Journal of Legal Educa-

tion,2022.doi:10.1177/232200582211019

86. (Scopus). 

     Liu Jianhong corresponding, Chen Xuan (20/06/2022). “Chinese Women’s Financial Independ-

ence and Their Intimate Partner Violence Victimization Experience”. Violence against Women. 

(SSCI) (Scopus). 

 According to the latest list of SJR published by SCI mago, an authoritative ranking agency for in-

ternational academic journals, the Asian Journal of Criminology which is chief-edited by Profes-

sor Liu Jianhong is once again listed in Q1 in the subject of law. The journal is ranked 60th 

among 818 law journals in the world. It has risen to the top 10% of law journals. In addition, an-

other authoritative academic ranking indicator, CiteScore™ 2021, was also released recently. 

According to its latest data, the Asian Journal of Criminology has risen from 126th in the law 

category in 2020 (722 journals selected) to 75th in the law category in 2021 (801 journals select-

ed). It also has risen to the top 10% of Law journals and reigning in Q1 in the subject of Law. 
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     Senior Instructor Dr. Ma Zhe’s article "Application of the 'Several Provisions of the Supreme 

People's Court on the Trial of Civil Cases for Damages for the Tort of Misrepresentation in the 

Securities Market' to Disputes in the Bond Market" was published in Financial Markets Re-

search, Vol. 5, 2022, pp. 1-12. The journal is supervised by the People's Bank of China and 

organized by the National Association of Financial Market Institutional Investors (NAFMII). 

Dr. Ma Zhe 

ACADEMIC ACTIVITIES 

INSTITUTE FOR ADVANCED LEGAL STUDIES 

May 10, 2022 

         Seminar: Jean Monnet Seminar – Europe Day  

         Speaker: Prof. Paulo Jorge Tavares Canelas de Castro, Mr. Luis Pessanha, Mr. Paulo Cardinal 

         Research Circle: International Law and Economic Study 

May 10, 2022 

         Seminar: Historical Outline of Institutionalism in Law  

         Speaker: Prof. Tong Io Cheng, Huang Jingtian, Zhang Xiaoran  

         Research Circle: Legal Philosophy, Legal history, and Roman Law 

 
May 13, 2022 

Seminar: The Politics of Civil Law Codifica-

tion in China 

         Speaker: Prof. Wei Leijie  

         Chairman: Prof. Tong Io Cheng   

Research Circle: Legal Philosophy, Legal his-

tory, and Roman Law 
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INSTITUTE FOR ADVANCED LEGAL 

STUDIES 

ACADEMIC ACTIVITIES 

May 19, 2022 

      Seminar: Consolidation of the State-Owned Enterpris-

es in China: A Missed Opportunity for the EU Merger 

Control?  

      Speaker: Prof. Alexandr Svetlicinii  

      Chairman: Prof. Zhang Wenliang 

    Commentator: Prof. Han Liyu, Prof. Meng Yanbei, Prof. 

Jin Meirong, Prof. Du Li 

      Research Circle: Law, Ethics and Technology Study 

June 7, 2022 

   Seminar: The Extra-territorial 

      Reach of EU Digital Law  

   Speaker: Prof. Sara Migliorini  

   Research Circle: International and  

      Economic Law Study 

May 31, 2022 

 Seminar: Jean Monnet Seminar – The EU AIA 

Subliminal Perception and The Sense of Time: 

Multiple Challenges for The Future of Law？ 

   Speaker: Prof. Rostam J. Neuwirth 

      Research Circle: International and Economic Law 

Study 
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Prof. Alexandr Svetlicinii 

May 5, 2022 

     Presented at the “Judicial Review of Decisions of 

National Competition Authorities: a Comparison 

of Croatia and Bulgaria” hosted by the Croatian 

Competition Law and Policy Association at the 

University of Zagreb, Faculty of Economics and 

Business in Zagreb (Croatia). 

May 10, 2022 

     Participated in“Competition Law Scholar’s Expe-

rience: Academic Writing and Publishing” hosted 

by the Croatian Competition Law and Policy Asso-

ciation (online). 

May 13, 2022 

   Presented at“How Large is the Room for the 

“Bottom-Up Approach?”: the Assessment of the 

Effect on Trade by the National Competition Au-

thorities in Central and Eastern Europe” at the 7th 

Competition Law and Policy Conference in 

Memory of Prof. Vedran Soljan “New Develop-

ments and (Old) Enforcement Challenges: Are We 

Ready for the New Era?” hosted by the University 

of Zagreb, Faculty of Economics and Business in 

Opatija (Croatia).  

May 19, 2022 

  Took part in the 2022 discussion of paper 

“Extraterritoriality in EU Competition Law: Shift-

ing the Paradigm” by Marek Martyniszyn at the 

International Conference of the Jean Monnet Net-

work on EU Law Enforcement (EULEN) “EU 

Competition Law Enforcement: Challenges to Be 

Overcome” hosted by the University of Warsaw, 

Faculty of Management, Centre for Antitrust and 

Regulatory Studies in Warsaw (Poland).  



ACADEMIC ACTIVITIES 

ISSUE 62 (May/June 2022) 

Prof. Du Li 

June 7, 2022 

      Presented a talk entitled Health Care System Responses in Mainland China at an online conference 

of Health Care Systems in time of crisis. Building resilience on COVID-19 experience orgnized  by 

the Global Pandemic Network. 

Prof. Liu Jianhong 

June 22, 2022 

     Being invited to give a seminar for the Faculty of Law in the University of Oxford on the theme of 

“The State of Criminological Studies in East Asia” through the Zoom online meeting on the after-

noon of June 22.  

Prof. Alexandr Svetlicinii 

May 28, 2022 

     Took part in the “The State-Owned Enterprises under the ASEAN Regional Competition Policy: 

Insights from the European Competition Network” at the 19th Asian Law Institute Conference 

(Virtual) “Sustainable Development and Law in Asia” hosted by the University of Tokyo. 

June 2, 2022 

     Presented at the “State-Owned Enterprises and Investment Control” at the 2022 CELIS Forum on 

Investment Screening “The Emerging Law of Investment Control in Europe: Screening, Sanctions 

and Subsidies” hosted by the Uppsala University in Uppsala (Sweden). 

June 10, 2022 

     Presented at the “Online Legal Education in the Macao SAR (China) in Times of COVID-19 Pan-

demic and Beyond” at the Conference on Teaching and Learning in Law “Directions in Legal Edu-

cation 2022” hosted by The Chinese University of Hong Kong (online). 

June 30, 2022 

      Presented at the “Ownership-neutral or ownership-blind? The case of Polish state-owned enterpris-

es in EU merger control” at the 17th Annual Academic Society for Competition Law (ASCOLA) 

Conference “Competition and Innovation in Digital Markets” hosted by Universidade Catolica Por-

tuguesa in Porto (Portugal). 
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May 11-13, 2022 

      Paper presentation (“Global Law, Artificial Intelligence and Subliminal Perception”) in the 2nd IAS  

         Annual Conference (“The Power of ‘Truth’: Dialogue Across Disciplines”), organized by the Institute 

of Advanced Studies of the University of Macau, Library Auditorium, Macau, China. 

May 25, 2022 

      Keynote Speaker (“The Experience Economy: A Brief History of Subliminal AI Systems and the Law 

of Tomorrow”) at the French Chamber of Commerce (FMCC) Breakfast Meeting Series, Sofitel Pon-

te 16, Macau, China. 

May 26-27, 2022 

     Invited Speaker (“The EU AIA and the Subliminal Manipulation of Human Mind and Behavior”) in 

the Panel (“Regulating Artificial Intelligence Across the World”) organized online by the Cornell 

China Center, Cornell University (Ithaca, New York State), Ithaca, USA. 

May 28-29, 2022 

     Paper presentation (“The Prohibition of ‘Subliminal Advertising’ in the Macao SAR: An Old Provi-

sion with New Relevance in the Age of Artificial Intelligence?”) at the 19th ASLI Conference 

(Virtual) (“Sustainable Development and Law in Asia”), organized online by the University of To-

kyo, Tokyo, Japan. 

May 31, 2022 

      Keynote Speaker (“The EU AIA, Subliminal Perception and the Sense of Time: Multiple Challenges 

for the Future of Law?”) at the Jean Monnet Seminar, organized by the Faculty of Law, Macau, Chi-

na. 

June 24-26, 2022 

     Paper presentation (“Cognitive Equality: Rethinking the Right to Freedom of Thought in Light of AI 

Systems that Deploy Subliminal Techniques”) at the Berkeley Center on Comparative Equality & 

Anti-Discrimination Law 9th Annual Conference 2022 (“Comparative Equality Law in a Post-

Pandemic World”), hosted online by the University of Hong Kong, Faculty of Law, the Centre for 

Comparative and Public Law, the Human Rights Hub, and the Equality Rights Project, Hong Kong, 

China. 



研究活動 

第 62 期  (5/6 月 2022) 

杜立教授 

      杜立，王萌：《中國實證法學研究：

現狀、趨勢及對法學教育的啟示》，

載《亞洲法學教育》2022 年 6 月， 

doi:10.1177/23220058221101986

(Scopus)。 

劉建宏教授 

      李嘉慧，劉建宏（通訊作者），陳璇(20/06/2022). “中國女性的經濟獨立與親密關係暴力受

害經歷”，《針對婦女的暴力》(SSCI) (Scopus)。 

      根據國際學術期刊權威排名機構SCI mago近日公佈的SJR的最新排名，澳門大學法學院特聘

教授劉建宏主編的《亞洲犯罪學》期刊蟬聯法學類一區（Q1）期刊，於全球入選 Scopus 的

818 本優秀法學類期刊中排名第 60（2020 排名 109/770),進入法學期刊前 10%。此外，另一

國際權威學術排名指標 Cite Score™ 2021 也於近日公佈，根據其最新數據顯示，澳門大學法

學院《亞洲犯罪學》期刊由 2020 年法學類 126 名（共 722 本期刊入選）上升至 2021 年法學

類第 75 名（共 801 本期刊入選），同樣進入法學類期刊前 10%，蟬聯法學類 Q1 期刊排名。 
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研究活動 

馬哲博士 

 高級導師馬哲博士的論文《新<虛假陳述司法解釋>適用性幾何》發表於中國人民銀行主

管、中國銀行間市場交易商協會主辦的《金融市場研究》2022 年第 5 期，第 1-12 頁。 

學術活動 

高級法律研究所 

2022 年 5 月 10 日 

        主題： Jean Monnet 研討會——歐洲日  

        主講人： Paulo Jorge Tavares Canelas de Castro 教授，Luis Pessanha 先生， Paulo 

Cardinal 先生 

       研究圈：國際經濟法研究 

2022 年 5 月 10 日 

       主    題：法學制度論學說史綱 

       主講人：唐曉晴教授，黃競天，張笑然 

       研究圈：法律哲學、法律史和羅馬法研究 

2022 年 5 月 13 日 

       主    題：中國民法典編纂的學術與政治 

       主講人：魏磊傑教授 

       主持人：唐曉晴教授 

       研究圈：法律哲學、法律史和羅馬法研究 
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學術活動 

高級法律研究所 

2022 年 5 月 19 日 

     主    題：中國國有企業的兼併：歐洲兼併管制錯失良機？ 

     主講人： Alexandr Svetlicinii 教授 

     主持人：張文亮副教授 

     評議人：韓立余教授 孟雁北教授 杜立教授 

     研究圈：法律，道德與技術研究 

2022 年 5 月 31 日 

     主   題: 歐盟 AIA 潛意識與時間感：法律未來的多重挑戰？ 

     主講人: Rostam J. Neuwirth 教授 

     研究圈：國際經濟法研究 

2022 年 6 月 7 日 

   主題: 歐盟數字法的域外範圍 

   主講人: Sara Migliorini 教授 

   研究圈：國際經濟法研究 
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Alexandr Svetlicinii 教授 

2022 年 5 月 5 日 

    出席由克羅地亞競爭法和政策協會在薩格勒布大學經

濟與商業學院主辦的“國家競爭主管機構決定的司法

審查：克羅地亞和保加利亞的比較”主題活動 。 

2022 年 5 月 10 日 

      參加由克羅地亞競爭法與政策協會主辦的“競爭法學

者的經驗：學術寫作與出版”的線上活動。 

2022 年 5 月 13 日 

 出席由薩格勒佈大學經濟與商業學院為紀念 Vedran 

Soljan 教授主辦的，主題為“新發展和（舊）執法挑

戰：我們準備好迎接新時代了嗎？”的第七屆競爭法

與政策會議並參與“自下而上方法的空間有多大？中

東歐國家競爭主管部門對貿易影響的評估 ”議題。 

2022 年 5 月 19 日 

      参加了由華沙大學管理學院、華沙反壟斷和監管研究

中心在歐盟執法網絡（EULEN) 主辦的題為“歐盟競

爭法執法：要克服的挑戰”的活動，並對 Marek 

Martyniszyn《歐盟競爭法的治外法權：轉變範式》 這

一論文進行討論。 

第 62 期  (5/6 月 2022) 



學術活動 

Alexandr Svetlicinii 教授 

2022 年 5 月 28 日 

      參加由東京大學主辦的主題為“亞洲可持續發展與法律”的第 19 屆亞洲法學院會議並參與

“東盟區域競爭政策下的國有企業：來自歐洲的競爭網絡見解”議題。 

2022 年 6 月 2 日 

      出席由烏普薩拉大學主辦的，主題為《歐洲新興的投資控制法：篩選、制裁和補貼》的

2022 年中歐國際工商學院投資篩選論壇並參與 “國有企業和投資控制”議題。 

2022 年 6 月 10 日 

      出席了香港中文大學主辦的“2022 年法律教育方向”法律教學會議並參與“疫情期間及疫情

後的澳門特別行政區在線法律教育”議題。 

2022 年 6 月 30 日 

      在由葡萄牙波爾圖天主教大學主辦的，主題為“數字市場的競爭與創新的第 17 屆競爭法學

術會議（ASCOLA）發表了題為《所有權中立還是所有權盲目？波蘭國有企業在歐盟併購控

制中的案例》論文。 

杜立教授 

2022 年 6 月 7 日 

       在環球疫情網絡組織的《危機下的醫療系統，基於新冠疫情的防疫經驗》在綫會議做題為《疫  

情下的中國醫療系統——衛生政策及法律應對》的報告。 

劉建宏教授 

2022 年 6 月 22 日 

        劉建宏教授應邀為牛津大學法學院就“東亞犯罪學研究現狀”主題參與 zoom 線上會議講座。 
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Rostam J. Neuwirth 教授 

2022 年 5 月 11—13 日 

     在由澳門大學高等研究院主辦的，主題為“真理的力量：跨學科對話”的第二屆 IAS 年會上發

表題為 《全球法律、人工智能和潛意識》的論文。 

2022 年 5 月 25 日 

     在法國商會 (FMCC) 主辦的早餐會系列主題演講中擔任主講人並發表題為《體驗經濟：潛意  

         識人工智能系統與明日法則的簡史》的演講。 

2022 年 5 月 26—27 日 

     在由康奈爾中國中心在線組織的“監管全球人工智能”小組中擔任特邀發言人並發表題為《歐盟 

AIA 及人類思維和行為的潛意識操縱》的演講。 

2022 年 5 月 28—29 日 

     在由日本東京大學在線組織的，以“亞洲的可持續發展與法律”為主題的第 19 屆 ASLI 會議上

發表題為《澳門特別行政區禁止潛意識廣告：人工智能時代的舊規定與新關聯？》的論文。 

2022 年 5 月 31 日 

     在由澳門大學法學院主辦的 Jean Monnet 研討會上擔任主講人並發表題為《歐盟 AIA、潛意

識感知和時間感：法律未來面臨的多重挑戰？》的演講。 

2022 年 6 月 24—26 日 

     在由香港大學法學院、比較法與公法中心、人權中心及平等權利項目部在線主辦的 2022 年第

9 屆伯克利比較平等和反歧視法中心年度會議上發表題為《認知平等：根據部署潛意識技術的

人工智能系統重新思考思想自由的權利》的論文。 

主管: 李秋玲  
編輯: 田然  

官方電郵: fll.newsletter@um.edu.mo 
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